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Vlaams Parlement 

De Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding besprak 

het voorstel van resolutie over de tijdelijke stopzetting van de BelRAI-screener en de 

bescherming van verworven rechten op het zorgbudget voor zwaar zorgbehoevenden 

tijdens haar vergadering van dinsdag 16 november 2021. 

 

Tijdens de plenaire vergadering van 20 oktober 2021 vroeg Hannelore Goeman op 

basis van artikel 50, 1, h), van het reglement de spoedbehandeling van dit voorstel 

van resolutie. Het voorstel tot spoedbehandeling werd niet aangenomen (Hand. 

Vl.Parl. 2021-22, nr. 5). 

 

Tijdens dezelfde plenaire vergadering werden er over dit thema drie gekoppelde 

actuele vragen gesteld (Actuele Vragen Vl.Parl. 2021-22, nr. 50 van Hannes Anaf 

aan minister Wouter Beke, nr. 53 van Lorin Parys aan minister Wouter Beke en nr. 60 

van Immanuel De Reuse aan minister Wouter Beke). 

 

(Deze commissievergadering werd als hybride vergadering georganiseerd.) 

1. Toelichting door Hannes Anaf, eerste indiener 

Hannes Anaf zegt dat dit probleem uitvoerig is besproken tijdens de plenaire ver-

gadering van 20 oktober 2021. Hij vond toen geen steun om dit voorstel van resolutie 

bij spoed te behandelen. 

 

Sedert juni 2021 wordt de BelRAI-screener toegepast. Omdat het om een fijnmazig 

systeem gaat werden verschuivingen voorspeld. Uit de praktijk blijkt evenwel dat 

het aantal afscoringen hoger ligt dan verwacht. Hoewel de spreker zich voorstander 

verklaart van de BelRAI-screener, stelt hij vast dat de toepassing ervan problemen 

veroorzaakt. Tijdens de plenaire vergadering van 20 oktober 2021 verwees minister 

Wouter Beke naar de lopende evaluatie. 

 

Dit voorstel van resolutie beoogt de schorsing van de BelRAI-screener en een tijdelijke 

terugkeer naar het oude systeem. In afwachting van de evaluatie en een oplossing 

moet worden vermeden dat nog meer mensen hun zorgbudget, waar ze recht op en 

nood aan hebben, onterecht verliezen. Er moet snel bijkomend onderzoek worden 

gevoerd. Voorts moet iedereen die sedert de toepassing van de BelRAI-screener 

een afscoring kreeg of zijn zorgbudget verloor, een nieuwe inschaling krijgen een-

maal duidelijk is wat er schort aan het systeem. 

 

Deze redelijke vragen maken voor veel mensen een verschil. Hannes Anaf wil niet 

wachten op de lopende evaluatie. Er moet eerder worden ingegrepen. 

2. Bespreking 

Immanuel De Reuse zegt dat het Vlaams Belang dit voorstel van resolutie steunt. 

Het is belangrijk dat dit probleem zo snel mogelijk tegen het licht wordt gehouden 

aangezien de BelRAI-screener nog in andere sectoren geïmplementeerd zal worden. 

Iedereen is voorstander van het theoretische model. Het kan evenwel niet dat 30 

tot 50 procent van wie met het vorige inschalingsinstrument recht had op een 

tegemoetkoming nu uit de boot valt. 

 

Katrien Schryvers zegt dat deze discussie reeds is gevoerd tijdens de plenaire ver-

gadering van 20 oktober 2021. Vlaanderen ondersteunt met het zorgbudget voor 

zwaar zorgbehoevenden – een maandelijks bedrag van 130 euro – mensen met 

een zorgnood. Het is van essentieel belang ervoor te zorgen dat dit zorgbudget 

terechtkomt bij wie er recht op en nood aan heeft. Tegelijk moet worden vermeden 

dat dit zorgbudget wordt gebruikt door mensen die er niet voor in aanmerking 

komen. Daarvoor gebruiken gezinszorgdiensten, OCMW’s, DMW’s en voorzieningen 

een inschalingsinstrument. 
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Het is geen eenvoudige opdracht om een inschalingsinstrument te ontwikkelen dat tot 

een correcte selectie leidt. Na jaren voorbereiding en uitvoerig internationaal studie-

werk is de BelRAI-screener op 1 juni 2021 ingevoerd. Dit internationale inschalings-

instrument meet fysieke en mentale zorgbehoeften. De commissie is erover in 

discussie getreden met prof. dr. Anja Declercq (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 

710/2). Dergelijk instrument is nodig om op termijn tot meer geïntegreerde zorg te 

komen. Invoering en invulling van de BelRAI-screener werden algemeen gedragen. 

 

Iedereen verwachtte verschuivingen bij de invoering van de BelRAI-screener om-

dat het nieuwe systeem meer rekening houdt met psychische kwetsbaarheid en 

dementie. Na enkele maanden blijken er evenwel meer verschuivingen te zijn dan 

verwacht. Het is van belang na te gaan hoe dat komt. Minister Wouter Beke heeft 

tijdens de plenaire vergadering van 20 oktober 2021 gezegd dat hij experts de 

opdracht heeft gegeven om dit te evalueren. Katrien Schryvers hoopt op korte 

termijn de resultaten van deze evaluatie te kunnen bespreken om, indien nodig, 

conclusies te trekken. Ze is van oordeel dat Hannes Anaf te snel conclusies trekt. 

Op basis van welke elementen besluit hij bijvoorbeeld dat de BelRAI-screener niet 

correct wordt toegepast? 

 

Het voorstel van resolutie stelt voor om de BelRAI-screener onmiddellijk te schorsen 

en de BEL-profielschaal opnieuw in te voeren. Ingaan op die vraag zal volgens Katrien 

Schryvers voor onduidelijkheid zorgen. Wat staat er te gebeuren met iedereen die 

inmiddels op basis van de BelRAI-screener is ingeschaald? Een aanpassing van het 

systeem zal ertoe leiden dat een aantal inschalingen moet worden overgedaan. De 

indieners bepleiten daarnaast een onderzoek naar de oorzaak van het disproportionele 

aantal afscoringen. Katrien Schryvers wijst erop dat er reeds onderzoek wordt ge-

voerd. De derde vraag van het voorstel van resolutie – nieuwe beoordelingen op 

basis van de BEL-profielschaal en eventueel retroactieve toekenning van het zorg-

budget – loopt vooruit op de evaluatie. 

 

Freya Saeys bevestigt dat minister Wouter Beke tijdens de plenaire vergadering 

van 20 oktober 2021 heeft gezegd dat hij het probleem laat evalueren om indien 

nodig bij te sturen. Er is vooraf aangegeven dat wie vroeger onterecht een uitkering 

kreeg die wellicht zou verliezen. Het lid hoopt dat de resultaten van de evaluatie 

snel beschikbaar zijn zodat duidelijk wordt wie het zorgbudget onterecht krijgt of 

onterecht heeft verloren. Haar fractie kan dit voorstel van resolutie niet steunen. 

 

Lorin Parys vertrouwt erop dat prof. dr. Anja Declercq op korte termijn met resultaten 

komt. Als haar evaluatie fouten aan het licht brengt, dan moet er worden nagegaan 

hoe die kunnen worden rechtgezet en hersteld. Hij gaat niet akkoord met het voorstel 

om terug te grijpen naar de BEL-profielschaal. Iedereen aan wie het zorgbudget sedert 

1 juni 2021 niet is toegekend, moet volgens het voorstel van resolutie opnieuw 

beoordeeld worden met de BEL-profielschaal. Over de vraag of wie onterecht een 

zorgbudget is toegekend dat moet terugstorten, spreekt het voorstel van resolutie 

zich niet uit. De spreker mist een evenwichtige aanpak. De N-VA steunt dit voorstel 

van resolutie niet. 

 

Ann De Martelaer zegt dat Groen dit voorstel van resolutie steunt. De BelRAI-screener 

is een belangrijk instrument. Waar een mogelijke mismatch van 15 procent werd 

voorspeld, blijkt dat in de praktijk 30 tot 50 percent te zijn. Daardoor verkeren 

veel kwetsbare mensen in onzekerheid. Het is een goede zaak dat dit geëvalueerd 

wordt maar eigenlijk hadden de resultaten al beschikbaar moeten zijn om iedereen 

rechtszekerheid te kunnen bieden. 

 

Hannes Anaf ontkent niet dat de BelRAI-screener grondig is voorbereid. Desondanks 

ligt het aantal afscoringen hoger dan vooraf ingeschat. Tal van mensen die betrokken 

waren bij de invoering van de BelRAI-screener geven aan dat er iets mis is gelopen 

en trekken aan de alarmbel. 
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Wie zorgbehoevenden met de BelRAI-screener inschaalt, zegt niet dat er vroeger 

te veel mensen onterecht zijn ingeschaald. Inschalers benadrukken dat de BelRAI-

screener toepassen zoals aangeleerd tot meer afscoringen leidt, en dat vaak bij 

mensen die het zorgbudget overduidelijk nodig hebben. De spreker vermoedt dat 

veel commissieleden zich niet kunnen voorstellen in welke situatie die mensen zich 

bevinden. Dagelijks verliezen mensen onterecht hun zorgbudget. Voor veel mensen 

maakt 130 euro per maand een groot verschil. 

 

Het is niet de bedoeling terug te gaan naar vroeger. De BelRAI-screener zou een 

goed instrument kunnen zijn mits het correct wordt geïmplementeerd. Samen met 

iedereen die inschalingen uitvoert vraagt de spreker een tijdelijke schorsing omdat 

er een probleem is. In zijn antwoord op een schriftelijke vraag van Conner Rousseau 

geeft ook minister Wouter Beke aan dat er ongerustheid is over het aantal toegekende 

zorgbudgetten sedert de introductie van de BelRAI-screener (Schriftelijke vraag 

Vl.Parl. 2021-22, nr. 19, van Conner Rousseau aan minister Wouter Beke). 

 

Lorin Parys is ook bezorgd over de cijfers. Het onderzoek waar het voorstel van 

resolutie naar vraagt, wordt reeds gevoerd. Het is wachten op de resultaten om na 

te gaan wat er moet gebeuren. Beleid moet gebaseerd zijn op feiten en cijfers in 

plaats van op veronderstellingen. 

3. Stemming 

Het voorstel van resolutie wordt met 6 stemmen tegen 8 niet aangenomen. 

 

 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitter 

 

Katja VERHEYEN, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

BelRAI verzamelnaam voor de Belgische vertaling en informatisering van de 

interRAI (instrumentenbasiseerstelijnsschaal en Resident Assessment 

Instrument) 

BEL-schaal  basiseerstelijnsschaal 

DMW  dienst maatschappelijk werk 

OCMW  Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 


